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que està, vaja!, directament centrat en el benestar d’eixes 
persones, i anem a aprovar pròximament un decret de tipo-
logies que, com deia, fa un incís en eixa qualitat del servei.

I, després, l’impuls de la inspecció, vosté dirà que la ràtio no 
sé què, que no funciona, però, mire, la realitat és que ara 
mateix, ja no li dic el nombre d’inspectors que eixe ja se’l 
sap, li ho he dit ja en tres o quatre ocasions en els últims 
mesos, però és que en 2016, ja li pose un any Botànic, eh?, 
per no posar els seus, hi havia 207 inspeccions, i, en 2021, 
n’hi ha 549, senyora Bastidas. Això directament atempta 
contra la dada que vosté ha donat, que no es fan inspecci-
ons. No és cert!

I mire, a més, hem ordenat eixos serveis socials a través 
del concert social, a través també de la implementació del 
contracte programa, amb l’acció concertada arran de l’esta-
bilització del tercer sector, estem fent nous contractes admi-
nistratius i augmentant les places, senyora Bastidas. I, mire, 
en número de places, li diré que en 2015, quan vostés gover-
naven, tenien 10.465 places; en 2022 tenim, ara, 13.396; i, 
en 2023, senyora Bastidas, seran 500 més. Eixa és la reali-
tat, l’augment del 218 % de les prestacions en dependèn-
cia vinculades al servei, un augment exponencial, a més, en 
una situació de pandèmia com la que vam tindre on en algu-
nes comunitats, com les que vosté ha posat d’exemple, doncs, 
precisament a Madrid se dedicaven a altres qüestions.

Senyora Bastidas, anem a deixar-ho ahí perquè vullc fer sang 
en algunes qüestions molt delicades com és, per exemple, 
les morts en les residencies de la Comunitat Autònoma de 
Madrid .

Per tant, senyora Bastidas, estem treballant, estem millorant 
el sistema que vostés deixaren, i això, com li deia, no se fa 
d’un dia per a l’altra, senyora Bastidas, tinga vosté confiança 
i tinga fe. De tota manera, com li vaig dir l’altre dia, este serà 
el primer pressupost del tercer Botànic i esperem en eixe 
tercer Botànic millorar encara més .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Continuarem amb les preguntes de control.

Ara, en nom del Grup Parlamentari Vox, presenta la pregunta 
la il·lustre diputada Miriam Turiel .

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyor Turiel Mollá:

Gracias, presidente .

Vicepresidenta, desde Vox le preguntamos: ¿qué medidas 
ha adoptado la Vicepresidencia y la Conselleria de Igualdad 
y Políticas Inclusivas para impulsar recursos de ocio y 
tiempo libre durante los fines de semana para personas con 

diversidad funcional, y, en concreto, para personas con tras-
torno del espectro autista?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera de 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Senyora Turiel, des d’esta vicepresidència i esta Conselleria 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, hem implantat normes, hem 
actualitzat també altres per a garantir ajudes, per a garan-
tir subvencions, per a garantir també propostes de futur que 
estem desenvolupant per a totes les persones amb diversitat 
funcional, entre les que es troben, entre elles, òbviament, les 
del trastorn de l’espectre autista, i també hem dut a terme 
diverses polítiques de suport real a les seues famílies, que en 
la majoria dels casos són, com vosté sap, el manteniment de 
l’atenció i el suport a estes persones.

Totes estes normes i polítiques vosté les coneix, les coneix 
de primera mà, senyoria, perquè són públiques i s’ha donat 
compte en esta cambra en múltiples ocasions, tant en seu 
parlamentària en el ple, com també en la comissió.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora María 
José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta té la 
paraula la il·lustre diputada, la senyora Turiel .

Quan vullga, senyoria.

La senyor Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

Vicepresidenta, nos referimos en nuestra pregunta a los 
recursos que se destinan desde el gobierno valenciano a los 
programas de respiro familiar para las personas con discapa-
cidad y diversidad funcional, y, en concreto, para las perso-
nas con trastorno del espectro autista. Y le preguntamos por 
esta cuestión porque hacen falta más medios y también más 
apoyo institucional.
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En los presupuestos se destina una partida a estancias vaca-
cionales, pero creemos que esta medida, que está muy bien, 
debería ser ampliada ya que resulta insuficiente. Porque 
además del propio descanso para las personas con disca-
pacidad o diversidad funcional, existen otras razones para 
incluir el respiro familiar durante los fines de semana: 
primero, el respiro de emergencia, que es cuando por nece-
sidad la familia tiene que ausentarse; segundo, el respiro 
ordinario producido por el desgaste personal o la sobresatu-
ración; y, tercero, la conciliación laboral.

En nuestra pregunta nos referimos concretamente a los fines 
de semana porque hay personas que trabajan los fines de 
semana y requieren también de facilidades para esta conci-
liación. Tener hijos o familiares a cargo con discapacidad o 
diversidad funcional es muy caro y más en la Comunidad 
Valenciana por la falta de respaldo por parte de la administra-
ción. Los tratamientos y las terapias que requieran las perso-
nas con diversidad funcional o TEA son costosos, y esto 
supone un problema añadido al que muchas familias, aunque 
quieran, no pueden hacer frente porque no se lo pueden 
permitir. Los familiares son los que generalmente llevan a 
cabo esta labor de cuidado con absoluto amor, entrega y dili-
gencia. Esto provoca, sin que sea culpa absolutamente de 
nadie, que se produzca un desgaste en el familiar que cuida, 
que puede tener un perjuicio en la propia salud, lo que lógica-
mente repercutirá, afectará al cuidado de la persona depen-
diente. La sobresaturación hace que estas personas necesiten 
romper con su rutina, y ahí hablamos de servicio público, de 
ese carácter tuitivo, de ese carácter tutelar, de protección que 
debe proporcionar la administración pública.

Desde Vox reconocemos la gran labor que realizan las 
asociaciones y fundaciones que ofertan campamentos, 
programas de acompañamiento y talleres ocupacionales, 
centros de día, atención temprana y centros de educación 
especial, entre otras prestaciones y actividades. A pesar de 
la impresionante labor de estas entidades, algunas de estas 
actividades cuestan dinero y pueden llegar a ser cantida-
des que muchas veces las familias, aunque quieran, no se 
pueden permitir, por lo que, aunque existe la posibilidad, no 
siempre está al alcance de todos los bolsillos y de todas las 
familias. Por este motivo creemos que debería ser, además, 
esta Conselleria de Igualdad y Políticas Inclusivas la que 
diera soporte a las familias, sobre todo los fines de semana.

Vicepresidenta, cuando se habla de dependencia se habla 
de los más vulnerables, y con esto no se puede hacer polí-
tica partidista. Por ello, desde Vox proponemos que se desti-
nen partidas específicas para respiro familiar durante los 
fines de semana que permitan cubrir las necesidades de ocio 
para las personas dependientes . Las personas con TEA no 
tienen en la actualidad ningún recurso de ocio y tiempo libre 
durante los fines de semana. Hay programas de respiro fami-
liar, campamentos de verano, Pascua, otros festivos, pero no 
hay nada para los TEA durante los fines de semana.

Esta conselleria demuestra la falta de planificación en sus 
líneas de ayuda . Deberían escuchar más las necesidades de 
este colectivo, deberían, por otro lado, realizar un censo con 
las personas TEA y poner en marcha centros deportivos, de 
ocio y tiempo libre, programas de respiro familiar que garan-
ticen el apoyo a las familias y el descanso que merecen.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, 
té la paraula la vicepresidenta i consellera de Polítiques 
Inclusives .

Quan vullga, senyoria.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, presidenta .

Mire, senyora Turiel, estic en moltes qüestions d’acord amb 
vosté, en la preocupació, estic d’acord en la necessitat de 
suport a les famílies, però hi ha dos coses en les que no estic 
d’acord:

Una és que vosté ha dit que no s’escolta a les famílies. Crec 
que en eixe cas, altra cosa és que tinguem un marge de 
millora, que jo d’això sóc conscient, sempre es pot millorar, 
evidentment que sí, els pressupostos són els que són i vosté 
entendrà també que són moltes qüestions les que hem 
d’atendre des de la conselleria, però no és cert que no s’es-
colte les famílies, senyora Turiel, com tampoc és cert que no 
tinguem cap tipus d’ajuda, no és cert. Ara li ho diré.

Però, mire, és incongruent que vosté vinga a posar en valor, 
a reconèixer el treball i la labor, com ha dit vosté, de les enti-
tats que estan, diguem, al peu del canó, fent activitats per a 
ajudar a estes persones, i que vosté no reconega al mateix 
temps que moltes d’eixes entitats estan finançades per la 
Generalitat. Per tant, quan vosté reconeix eixe treball, també 
està reconeixent l’ajuda que li proporciona a eixes entitats la 
Generalitat perquè puguen desenvolupar-les, val?

Però mire, nosaltres des de la conselleria convoquem anual-
ment ajudes per a entitats sense ànim de lucre, com li estava 
dient, del sector de la diversitat funcional per a millorar eixa 
autonomia personal i fomentar la plena inclusió social d’es-
tes persones. Però en estes ajudes contemplem l’oci i el 
temps lliure per part de les persones amb trastorn de l’es-
pectre autista, a través d’actuacions que desenvolupen 
eixes entitats, com vosté estava dient. I sí que és per l’oci i el 
temps lliure .

Mire, estes ajudes es concreten en dos tipus d’actuacions:

Per un costat, subvencions per al desenvolupament de 
programes i serveis de promoció d’autonomia personal de 
persones amb diversitat funcional, entre les quals es troben 
els programes de convivència d’oci i de temps lliure, així com 
els programes també del respir familiar, que vosté estava 
comentant. Estes ajudes, que es convoquen anualment, 
estan regulades per l’Ordre 1/2016 per a la concessió d’aju-
des i subvencions en matèria d’atenció a les persones amb 
diversitat funcional, promoció de l’autonomia personal i de 
l’accessibilitat .

En 2022, en este any, s’han finançat un total de 75 progra-
mes d’oci, de convivència i temps lliure presentats per les 
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entitats sense ànim de lucre, per un import de 492.000 
euros en els quals poden participar les persones amb TEA. 
Un d’estos programes desenvolupat per l’associació de pares 
de xiquets amb autisme de València, va dirigit específica-
ment per a este col·lectiu. A més, s’han finançat un total de 
32 programes de respir familiar que inclouen activitats d’oci, 
per un import de 350.000 euros, en els quals també poden 
participar les persones amb TEA. 4 són específics per a este 
col·lectiu i es desenvolupen a través de l’associació de pares 
de xiquets, com li deia, d’autisme de València, també de 
Castelló, de la Comunitat Valenciana i Mira’m.

I d’altra banda, també convoquem anualment ajudes per a la 
realització d’estades vacacionals per a persones amb diver-
sitat funcional o trastorn mental greu, destinades a garantir 
l’oci i també el gaudiment del temps lliure d’aquest col·lectiu, 
així també com la seua inserció social. Estes ajudes són per a 
estades, com deia, vacacionals. Este any, en 2022, s’han finan-
çat 202 estades vacacionals per un import de més d’un milió 
d’euros, en les quals persones amb diversitat funcional han 
pogut gaudir d’eixos espais de respir vacacional, entre elles 
algunes gestionades per dos entitats en concret d’atenció a 
persones amb TEA, entre les quals s’han beneficiat un total 
de 140 persones d’este programa. I això nosaltres ho fem en 
Nadal, ho fem en Falles, ho fem en Setmana Santa o en estiu.

I, a més, també hi ha un catàleg d’ajudes tècniques i productes 
de productes de suport, mitjançant l’Ordre 1/2022, per a finan-
çar l’adquisició d’ajudes tècniques i productes de suport per a 
persones amb discapacitat intel·lectual i persones amb TEA .

Per tant, senyora Turiel, estem treballant per ajudar a estes 
persones perquè tinguen un respir vocacional, perquè 
tinguen temps, diguem, d’oci i sobretot que puguen viure 
esta vida de la manera més digna possible .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Pregunta 1.715, amb sol·licitud de resposta oral, formulada 
per la diputada Míriam Turiel, del Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana, al Consell, sobre l’abandó del lloc de 
treball d’uns quants treballadors de la Generalitat.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

Vicepresidenta, desde Vox le preguntamos: cómo justifican 
desde el Consell que varios trabajadores de la Generalitat 
valenciana, algunos de ellos altos cargos, en horario labo-
ral y pagados por todos los valencianos se ausentaran de 
sus puestos y de sus funciones, por las que reciben un sala-
rio sufragado con dinero público, y acudieran a la entrada 
al juzgado donde la exconsellera Mónica Oltra tenía que 
declarar .

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Moltes gràcies, presidenta .

Mire, senyora Turiel, qui treballa en política sap que esta 
dedicació no respon a un horari concret, jo crec que això 
és més que evident. Li puc assegurar que en este govern, i 
sobretot en esta conselleria, se treballa dia i nit per a millorar 
la vida dels valencians i de les valencianes . I eixa és la reali-
tat, senyora Turiel . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
la il·lustre diputada .

Quan vullga, senyoria.

La senyora Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

Vicepresidenta, esta pregunta que le planteamos desde Vox 
no tendría que haberse producido, porque lo que ocurrió el 
día que la exvicepresidenta de la Generalitat valenciana fue 
llamada a declarar en los tribunales no es admisible, no es 
aceptable y no es justificable.

El pasado día 19 de septiembre varios trabajadores de la 
Generalitat valenciana, y algunos de ellos altos cargos, 
en horario laboral y pagados por todos los valencianos se 
ausentaron de sus puestos de trabajo y de sus funciones 
por las que reciben un salario sufragado con dinero público 
y acudieron a la entrada del juzgado donde la exconsellera, 
Mónica Oltra, tenía que declarar.

Y mire, vicepresidenta, no se trata de aceptar un discurso 
recurrente que hay en la calle sobre lo poco que se trabaja 
desde la administración, todo lo contrario, hay casos y casos, 
y la inmensa mayoría de las personas, de los trabajadores 
que trabajan en el sector público son magníficos profesio-
nales y cumplen fielmente con sus obligaciones. Cualquier 
persona tiene derecho a manifestar sus ideas, a defender 
sus postulados o arengar a sus ídolos, pero que lo hagan en 
su tiempo libre. (Aplaudiments)

Vicepresidenta, ¿usted considera que esta conselleria se puede 
permitir que sus altos cargos abandonen sus puestos de trabajo 
y sus obligaciones con los valencianos? Esta conselleria que 


